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A nemzetiségi területen végzett  utóbbi tíz év munkájának eredménye-
ként azt vártuk, hogy az a népszámlálás adataiban is megnyilvánul-
jon nemcsak a német, de más nemzetiségeknél is. A korábbi trend, a 
2001-es és a 2011-es népszámlálási adatok összehasonlítása alapján, va-
lamint egyéb tényezőket is fi gyelembe véve növekedést reméltünk. Eh-
hez képest nem növekedést, hanem jelentős csökkenést tapasztaltunk. 
Az eredményeket ezért először mellbevágónak éreztem. Az országos 
német önkormányzat kabinetjével abban maradtunk, hogy az adatok 
részletes elemzésére november 24-26. között  tartott  ülésen kerül majd 
sor, ahova a Központi Statisztikai Hivatal szakértőit is meghívjuk. 
Majd amikor decemberben megnyílnak a KSH-kutatószobák, statiszti-
kust, szociológust és német nemzetiségi szakértőket bízunk meg, hogy 
részletesen elemezzék az adatok változásának okait. Egyrészt, hogy 
megalapozott an lehessen véleményt mondani, másrészt, hogy megke-
reshessük azokat a tényezőket, ahol mi, magyarországi németek – és a 
többi nemzetiség is – kisebb-nagyobb mértékben befolyásolni tudjuk a 
jövőre vonatkozó számokat. 

Meg kell azonban jegyezni, hogy bár 2001-hez képest (120 344 fő) 
2011-ben jelentős növekedést látt unk (185 696 fő), a 2022-es adatok 
(142 551-en vallott ák magukat a német nemzetiséghez tartozónak) az 
utóbbi tizenegy év csökkenésével együtt  is magasabbak a 2001-eseknél. 
Egy-egy nemzetiségi rendezvényre látogatva azt tapasztalom, hogy 
minden nemzedék nagy számban van jelen, többen, mint ahányan az 
adott  településen német nemzetiségűnek vallott ák magukat! Egyes 
nemzetiségeknél, például a romáknál biztosan nem a valóságot tükrö-
zi a népszámlálási adat. Érdemes elgondolkodni tehát azon is, hogy a 
népszámlálásnak ez a jelenlegi módszere mennyire alkalmas a nemze-
tiségek valós létszámának megállapítására. 

Az is tény, hogy a Magyarországra érvényes népességcsökkenés fo-
lyamata nyilván nálunk is hasonlóan zajlik, mi sem képezünk kivételt, 
ez is benne van ebben az eredményben. Továbbá az is, hogy a kül-
földön dolgozók, életvitelszerűen külföldön tartózkodók kimaradtak 
a népszámlálásból. A többszázezer külföldön dolgozó magyar állam-
polgár között  nyelvtudásuk miatt  biztosan magas a nemzetiségi ho-
vatartozású, az átlagos 1,5%-nak többszöröse, és ez nemcsak a német 
nemzetiségre jellemző.

Ugyanakkor ezekben az adatokban benne vannak a nem magyar ál-
lampolgárok is, akik életvitelszerűen Magyarországon tartózkodnak. 
A KSH jelenlegi adatai alapján csak megyei szintre lebontva ismerjük 
a külföldi állampolgárok arányát. Ők azonban a nemzetiségi választá-
sokon nem választhatnak, és ők sem választhatók, ezért fontos lenne 
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tudni az egyes településekre is lebontva a számukat. A német nemze-
tiségnél ez a szám 14 600. Leginkább az ukrán és ruszin nemzetiségnél 
kiemelt fontosságú ez az adat, mert bár az ukrán nemzetiségűek száma 
három és félszeresére nőtt 2011-hez képest, nem tudjuk, ebből mennyi 
a harmadik országból érkező, s hányan rendelkeznek kettős állampol-
gársággal. 

Várakozásunk az online kitöltés lehetőségével kapcsolatban nem 
igazolódott be. A KSH tájékoztatása alapján a válaszadók több mint 
70%-a online töltötte ki a kérdőívet. Azt gondoltuk, hogy a személyte-
lenség kedvező körülményt jelent a nemzetiséghez való tartozás meg-
vallását illetően, ám meglepetésünkre a kérdezőbiztosok által kitöltött 
kérdőívek esetében nagyobb arányú volt a megvallás. Nem tudjuk 
megmondani, hogy vajon az online kitöltésnél a tudatosság kevésbé 
nyilvánult-e meg, míg a kérdezőbiztosok – különösen, ha maguk is 
nemzetiséghez tartoztak – jobban felhívták-e az idevonatkozó kérdés-
csoportra a figyelmet.

Számos egyéb szempontot is szakértőkkel kell megvizsgálnunk a 
jövőre vonatkozó előrelépés érdekében. Az elektronikus adatszolgál-
tatásnak köszönhetően nagyon sok, korábban nem hozzáférhető adat 
is könnyebben lekérdezhető. Például most tényszerűen látható, amire 
korábban is gondoltunk: a magyarországi őshonos nemzetiségeknél 
a vallásosság aránya jóval magasabb a társadalom egészéhez képest. 
Fontos információkat nyerhetünk továbbá abból is, ha megvizsgáljuk, 
hogy a német nemzetiségi óvodával, általános iskolával, középiskolával 
rendelkező településeken hányan vallották magukat német nemzeti-
ségűnek. A nemzetiség korfáját is látjuk abból, hányan vannak óvodás, 
általános iskolás, középiskolás korúak. Ha ezeket az adatokat is meg-
nézzük, az objektív kiindulópont lehet a jövőbeni feladataink súlypont-
jainak kijelöléséhez, miszerint hol van nagyobb nemzetiségi közösség, 
hol kell bővíteni intézményeket. Meg kell vizsgálni azt is, hogy hogyan 
tudunk a még nem látható területekről adatokhoz jutni, például, hogy 
a külföldön dolgozó magyar állampolgárok közül hányan tartoznak 
nemzetiséghez. Ez a németeknél és más őshonos nemzetiségnél is fel-
merülő kérdés. Akkor lehet majd valóban megalapozottan kiértékelni a 
népszámlálási eredményeket, ha ezek a kutatások már lefolytak.

Most elsődlegesen az önkormányzati választások szempontjából 
kell értékelni az adatokat, és arra kell felkészülni. Jelenleg 403 német 
nemzetiségi települési önkormányzat van, a mostani szabályok szerint 
ezek közül tizenkét településen nem lesz kiírva a választás. Ám van 
142 olyan település, ahol huszonöt fő fölött van a német nemzetiségűek 
száma, és kiírhatóak a nemzetiségi választások. Ezek közül kilenc-tíz 
olyan településen szeretnének újonnan alakítani német nemzetiségi 
önkormányzatot, ahol már előzetesen is dolgoztak ezért, s amelye-
ken már korábban is huszonöt fő fölött volt a magukat német nem-
zetiségűnek vallók száma. A települési és megyei német nemzetiségi 
önkormányzatok számában nem lesz gyakorlatilag változás, a Magyar-
országi Németek Országos Önkormányzata meg fog alakulni, így az 
önkormányzati munka zökkenőmentesen folyhat.

Minden nemzetiség számára a nemzetiségi nyelv életben tartása 
a legfontosabb. Az egyértelműen látszik, hogy egyre kevesebb fiatal 
kapja ezt anyanyelvként a családból, így ez a feladat a nemzetiségi in-
tézményekre és pedagógusokra hárul. A jövőben egyre inkább a nem-
zetiségi intézményrendszeren és egyesületi rendszeren keresztül kell 
megoldani a nyelv és kultúra továbbadását. 

Harminc éve olyan lehetőséget kaptunk a nemzetiségi önkormány-
zati rendszerrel, tíz éve pedig az országgyűlési képviselettel megerősít-
ve, ami korábban elképzelhetetlen volt, ám ez csak esélyt ad arra, hogy 
megfogjuk a negatív trendeket, de hogy át tudjuk-e fordítani, az raj-
tunk és a következő évtizeden múlik. Ha a nemzetiségi önkormányzati 
rendszer nem csorbul, megmaradnak az alapvető lehetőségeink, akkor 
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ismét indulhat – a 2024-es nemzetiségi választásokat követően – a mun-
ka már az adatok részletes értékelés alapján. Vannak közös dolgaink, 
de minden nemzetiségnek saját magának is ki kell értékelnie az ered-
ményeket a maga sajátosságainak megfelelően. A tapasztalatokat, véle-
ményeket pedig ki kell cserélnünk, hogy segíteni tudjunk egymásnak. 
Ezt fogom tenni, ezt tesszük a Magyarországi Nemzetiségek Bizottsá-
gában és az Országos Nemzetiségi Önkormányzatok Szövetségében is.

A népszámlálást megelőző csaknem két évben Paulik Antal országgyű-
lési szószólóval együtt minden alkalmat megragadtunk annak érde-
kében, hogy a közösségünkhöz tartozóknak elmondjuk, miért fontos 
a szlovák kötődés felvállalása a népszámlálás során. A helyi és regi-
onális rendezvényeket is felhasználtuk arra, hogy elmondjuk, ahhoz, 
hogy nemzetiségi önkormányzataink, egyesületeink és nem utolsó 
sorban kulturális és köznevelési intézményeink folytathassák tevé-
kenységüket, szükséges, hogy láttassuk magunkat. Elengedhetetlen, 
hogy a népszámlálás során kiderüljön, a szlovák nemzetiség létezik. 
A helyi aktivistákat arra kértük, segítsék az idősebbeket a népszám-
lálási kérdőív kitöltésében és mondják el a közösség tagjainak, hogy 
a nemzetiségi kötődésre vonatkozó nem kötelezően megválaszolandó 
kérdésekre is fontos válaszolni. Tájékoztattuk a helyi nemzetiségi ön-
kormányzatokat arról is, hogy kérdezőbiztosok toborzásával is előse-
gíthetik a népszámlálás sikeres lebonyolítását.

Az országos adatok szerint a nemzetiségünkhöz tartozók száma a 
2011-es 35 ezerről 30 ezerre csökkent. Úgy vélem, minden erőfeszíté-
sünk ellenére voltak olyan közösségünkhöz tartozó emberek, akiket 
valamilyen okból nem tudtunk megszólítani. Az okok kiderítése, a ma-
gyarázatok keresése a következő időszak egyik feladata lesz. A nyil-
vánosságra hozott adatokból sajnos nem derül ki, hányan voltak azok, 
akik a szlovák nemzetiséghez tartozást első helyen jelölték meg, és há-
nyan voltak, akik a másodikon. 

Meglepetés volt, hogy a legnagyobb mértékben az olyan, a szlovák 
közösség szempontjából fontos és „erős” régiókban csökkent a szlovák 
kötődésű emberek száma, mint Békés vármegye és a Pilis. A dél-alföldi 
adatok egyik magyarázata lehet a tartós elvándorlás, hiszen tizenegy 
év alatt Békés vármegyében volt a legnagyobb, csaknem tizenhárom 
százalékos a lakosságszám-csökkenés. Ugyanakkor helyenként kis-
mértékű növekedést regisztráltak pl. Pest és Borsod-Abaúj-Zemplén 
vármegye több településén. A Nógrád vármegyei Nézsán, ahol szlo-
vák nemzetiségi önkormányzati fenntartású iskola működik például 
jelentősen emelkedett a szlovák nemzetiséghez kötődők száma. Kellemes 
meglepetést jelentettek a Bükkben elhelyezkedő falvak, ahol a lakosok 
csaknem fele szlovák nemzetiségű. Nem volt jelentős csökkenés a fővá-
rosban sem, amire magyarázat lehet, hogy a vidékről elköltözők közül 
sokan Budapesten telepednek le. A magukat szlovák anyanyelvűnek 
vallók enyhe emelkedésére az északi megyékben letelepedő szlovák 
állampolgárok több ezres száma lehet a magyarázat. A következő idő-
szakban elemeznünk kell az adatokat, meg kell határoznunk, milyen 
eszközeink vannak a kedvezőtlen folyamatok mérséklésére és azt is, 
mely folyamatok állnak rajtunk kívül. 

Negatívan érintette közösségi életünket a pandémia. Azon túl, hogy 
sokan eltávoztak idősebbjeink közül, akik számára természetes volt a 
szlovák nemzetiséghez kötődés, jelentősen csökkentette a közösségi te-
vékenységet is, ami a nemzetiségi lét megélésének természetes formá-
ja. Sokan vannak, akik a kényszerű bezártság után sem tértek vissza 
a korábban természetes közösségi aktivitáshoz. A népszámlálás ké-
sőbbre halasztása véleményem szerint jelentősen nem befolyásolta az 
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eredményeket, ugyanakkor az internetes kitöltés lehetősége, valamint 
az, hogy nem volt anonim a válaszadás, egészen biztosan igen. Ennek 
hatásait is vizsgálnunk kell. Ahogyan azt is, miképpen jutunk el azok-
hoz, akik valamilyen okból nem tartott ák fontosnak, hogy kifejezzék a 
szlovák közösséghez tartozásukat.

Mivel a népszámlálás 2021-ről egy évvel későbbre tolódott , az előkészí-
tést tulajdonképpen már egy évvel korábban megkezdtük. Szolga József 
szószólóval tájékoztatt uk a megyei horvát önkormányzatok képviselő-
it, bíztatt uk a helyi aktivistákat, vállaljanak kérdezőbiztosi feladatot, az 
időseknek felajánlott unk segítséget az online kitöltéshez. A fi atalokat 
a közösségi hálón keresztül próbáltuk megszólítani. A horvát média 
segítségével, a Croatica tévén, rádión és hetilapunkon, a Hrvatski glasnikon 
keresztül igyekeztünk mindenkit elérni. Minden rendezvényünkön 
felhívtuk a fi gyelmet annak fontosságára, hogy a népszámláláson vall-
ják meg nemzetiségi hovatartozásukat. 

Az eredmények sajnos a valós helyzetet tükrözik. Nem voltam na-
gyon optimista, abban reménykedtünk és már azzal is elégedett ek 
lett ünk volna, ha a 2022-es adatok nagyjából megegyeznek a tizenegy 
évvel ezelőtt iekkel. Ez sajnos nem sikerült, az akkori 26 774 fő 21 524-
re csökkent. Ezen belül is fájó a horvát nyelvet anyanyelvnek vallók 
alacsony száma. Ez azzal lehet összefüggésben, hogy az évszázados 
hagyományos, zárt közösségek felbomlott ak. A magyarországi horvát 
nemzetiség tagjai közül sokan az idősebb korosztályba tartoznak, a 
nemzetiség korfája szerint folyamatos és nagyfokú az elöregedés. A lét-
számcsökkenés tehát részben a természetes fogyás következménye is.

Egy másik sajnálatos jelenség összefügg ezzel: a hagyományosan 
horvátok lakta határmenti települések Somogy, Bács-Kiskun, Baranya 
vármegye déli részén egyre inkább elnéptelenednek, az idősek meg-
halnak, a fi atalok elköltöznek. Az utóbbi években ezeken a kistelepü-
léseken közel tíz iskolát zártak be, illetve néhol már csak alsó tagoza-
ton, kis létszámmal folyik a tanítás. Mivel ez a tendencia már korábban 
megmutatkozott , az Országos Horvát Önkormányzat stratégiája az 
volt, hogy a nagyobb városokba (Pécsre, Budapestre) költözők számára 
ott  létesített  horvát iskolát, alapított  kulturális központokat. Ennek meg 
is van az eredménye, mert például Budapesten nőtt  a magukat horvát-
nak vallók száma, de ez sajnos nem tudja kompenzálni a természetes 
fogyást és az asszimilációt, hiszen nemcsak ebbe a két, horvát iskolával 
bíró városba költöznek, hanem külföldre vagy Nyugat-Magyarország-
ra is. Győr-Moson-Sopron és Vas vármegyére ugyan nem jellemző az 
elnéptelenedés, ennek ellenére itt  is csökkent a horvátok száma, e mö-
gött  pedig csak a nemzetiség elöregedését sejthetjük. 

A jövő évi önkormányzati választásokat nem befolyásolja a létszám-
csökkenés: ugyanannyi (137) településen írják ki a választást, és az át-
rendeződés is elenyésző, két-három helyen csökkent a létszám annyira, 
hogy éppen nem éri el az önkormányzati választáshoz szükséges leg-
alább huszonöt, illetve húsz főt, de ugyanennyi helyen alakulhat újabb 
önkormányzat.

A 2011-es népszámláláskor 2800-an vallott ák magukat szlovénnek, ami 
nem tükrözte a valós adatokat a szlovén nemzetiség tekintetében. El-
mondhatom, ezt akkor traumaként éltük meg, ezért is tartott uk fontos-
nak egy olyan stratégia kidolgozását, amivel meg tudjuk szólítani az 
embereket. Akkor is és most is tudtuk, hogy többen vagyunk, ugyan-
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akkor tartottunk attól, hogy 2002-ben még ezt a számot sem érjük el. 
Részben a természetes fogyás, az elhalálozások, másrészt a Rába-vi-
dékről való elköltözés, asszimiláció, de leginkább amiatt, hogy nem 
vallják meg nemzetiségi hovatartozásukat. 

Ráébredtünk, hogy az eredmények nem jönnek maguktól, ezért dol-
goznunk kell: egyrészt meg kell szólítanunk, másrészt el kell érnünk, 
meg kell találnunk az embereket. Két ernyőszervezetünkkel, a Ma-
gyarországi Szlovének Szövetségével és az Országos Szlovén Önkor-
mányzattal, valamint Kissné Köles Erika szószóló asszonnyal együtt 
kidolgoztunk egy stratégiát. Összeállítottunk egy promóciós anyagot 
szóróanyagokból és egy rövid motivációs filmmel (Slovenec sem/Szlo-
vén vagyok). Ezekben a tájékoztatás mellett szívhez szólóan is jeleztük, 
hogy fontos, ne felejtsék el az emberek a gyökereiket. Felhívtuk a fi-
gyelmüket arra, hogy a kérdőív online kitöltésekor ne feledkezzenek 
meg erről a kérdésről, ne ugorják át, valamint, ha nem is beszélik már 
a nyelvet, attól még szlovén nemzetiségűnek vallhatják magukat, ha 
szlovén gyökerekkel rendelkeznek. A kérdezőbiztosoknak jeleztük, 
hogy fontos, hogy a kis településeken (is) elhangozzék a nemzetisé-
gi hovatartozásra irányuló kérdés. Személyesen leginkább azokat a 
nemzetiségi önkormányzattal rendelkező településeket kerestük fel 
(pl. Mosonmagyaróvár, Szombathely), ahol félő volt, hogy most nem 
éri el majd a huszonöt főt a magukat szlovénnek vallók száma. Létre-
hoztunk továbbá a Facebookon egy közösségi oldalt, ide is feltöltöttük 
kampányfilmünket, elkezdtük megosztani, majd az ismerősök adták 
tovább ismerőseiknek és valóban létrejött egy közösségi háló. A közös-
ségi oldallal leginkább azokat akartuk elérni és megszólítani, akik már 
nem a Rába-vidéken élnek. A határhoz közeli Rába-vidék laktanyáiban 
szolgáló katonák ugyanis sokszor helyben választottak párt maguk-
nak, ám azután az ország más részére költöztek. Ezen kívül az ötvenes, 
hatvanas, hetvenes években és most is sokan munkavállalás miatt köl-
töznek el, közülük sokan ott maradnak, ott alapítanak családot. Tehát 
tudtuk, hogy a Rába-vidéki hét, hagyományosan szlovén településen 
kívül országszerte még élnek szlovének. Őket akartuk igazából meg-
keresni a közösségi hálón keresztül. Ez úgy gondolom sikerült is, mert 
6800 főt értünk el.

A Rába-vidéken most ugyanannyian vallották magukat szlovénnek, 
mint tizenegy évvel ezelőtt, tehát nem változott a számuk annak elle-
nére sem, hogy sok idős helyi lakos elhunyt ez idő alatt. A Rába-vidéki 
tömbben, a hét településen és Szentgotthárdon 1600 fő vallotta magát 
szlovénnek, ezen kívül pedig (Mosonmagyaróváron, Szombathelyen, 
Győrben és messzebb, Budapesten, Tatabányán, Pécsen, Szegeden és 
egyéb kisebb településeken) összesen még 2300-an. Így elmondhatjuk, 
hogy a Rába-vidéken kívül többen vallották magukat szlovén nemze-
tiségűnek, mint a tömbben élők. Szerintem az, hogy ilyen jó népszám-
lálási adatokat értünk el, tehát 3965-en, egyharmaddal többen vallot-
ták magukat szlovén nemzetiséghez tartozónak, mint 2011-ben, az a jó 
stratégiának, a sikeres kampánynak és az összefogásnak köszönhető.

A Rába-vidéki eredményekhez hozzájárult, hogy az elmúlt tíz év-
ben számos fejlesztés valósult meg a helyi településeken. Látható ered-
mény az iskolák, óvodák, közösségi terek létrejötte, megújulása, és az 
iskolák, óvodák megnövekedett létszáma. A Rába-vidék gazdaságfej-
lesztési programja, mely két kiírás keretében a kis- és középvállalko-
zók, valamint az őstermelők, kistermelők támogatását célozta meg, 
szintén nagyban hozzájárult ahhoz, hogy az emberek nem mentek el, 
itt maradtak a saját településükön. A fejlődésnek, a gazdasági fejlesz-
téseknek és számos szlovén kulturális rendezvénynek érezhető iden-
titáserősítő hatása, hiszen ezáltal itt helyben tudják leginkább megélni 
kultúrájukat a szlovén gyökerekkel rendelkezők. 

Eddig tíz településen volt nemzetiségi önkormányzatunk (hét a 
Rába-vidéken, egy-egy Mosonmagyaróváron, Szombathelyen, Buda-
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pesten). Az eredményeket nézve a számok alapján még tizenöt önkor-
mányzatunk lehet. Természetesen ennyi nem lesz, hiszen nem elég a 
létszám, közösség kell, olyan elhivatott emberekre is szükség van, akik 
vállalják a sok adminisztrációval, pályázattal, elszámolással járó mun-
kát. Jelenleg Csörötneken, Rönökön, valamint Budapest két-három 
kerületében látunk lehetőséget arra, hogy újabb szlovén nemzetiségi 
önkormányzat alakuljon.

Fórumainkon, illetve rendezvényeinken a nemzetiségre vonatkozó 
kérdésekkel kapcsolatban tájékoztatókat állítottunk össze és tettünk 
közzé. Arra buzdítottunk mindenkit, hogy nyugodt szívvel válaszol-
jon a nemzetiségére vonatkozó kérdésre. Akopján Nikogosz nemzetisé-
gi szószólónkkal együttműködve, azokon a településeken, ahol hagyo-
mányosan jelen van az örménység, illetve ahol a közelmúltban alakult 
ki örmény közösség, a népszámlálás témakörében is szerveztünk 
programokat. A népszámlálás időszakában telefonos ügyfélszolgálatot 
tartottunk fent annak érdekében, hogy minden esetleges érdeklődőnek 
szakszerű segítséget tudjunk nyújtani.

Úgy vélem, eredményesen tudtuk megszólítani az embereket, hi-
szen jóval többen vállalták nemzeti identitásukat, mint tizenegy évvel 
ezelőtt. Az örmény nemzetiség a napi, családi nyelvhasználat kérdé-
sében rendkívül sajátságos helyzetben van, hiszen nálunk az örmény 
mellett – elsősorban az Erdélyből származó örményekre tekintettel – a 
magyar is anyanyelvnek minősül. Ebből következően az örmény nem-
zetiségűek jelentős hányada – főleg a fiatalabb korosztály – már nem 
használja, sok esetben sajnos nem is beszéli az örmény nyelvet. Az 
örménység jellemzően Budapesten és egyes nagyobb városokban van 
jelen, más helyeken csak nagyon elszórtan egy-két fő. 

Nem tudom megítélni, hogy a pandémia mennyire befolyásolta a 
népszámlálást. Álláspontom szerint az internetes adatszolgáltatás le-
hetősége segítséget jelentett sok mindenkinek, hogy nyugodtan, meg-
fontoltan tudjon minden kérdésre válaszolni.  Azt gondolom, az ör-
mény nemzetiség szempontjából a népszámláláson sokat jelentett az, 
hogy közel négy éve a hazai örmény nemzetiség az egység erősítésére 
törekszik, az önkormányzataink, intézményeink munkája ezáltal sok-
kal dinamikusabb és prosperálóbb. A pénzügyi támogatási összegek 
emelkedése azonban a mi nemzetiségünk vonatkozásban szerényen 
valósult meg.

A népszámlálási előkészületeket már akkor elkezdtük, amikor nem 
tudhattuk, hogy az a pandémia miatt egy évvel későbbre csúszik. A 
szószólóválasztás előtti kampányt egybekötöttük a népszámlálásra 
való felkészítéssel. Szószóló asszonnyal, Giricz Verával jártuk a tele-
püléseket, sok helyre eljutottunk személyesen, és az önkormányzat 
rendelkezésére álló kampánypénzből ezekre a településekre és az ott 
rendezett programokra fordítottunk. Az utazási költség fedezésével az 
egyes településekről buszos kirándulást szerveztünk a debreceni fa-
templomunkba és közösségi házunkba, valamint Máriapócsra. Éltek is 
sokan ezzel a lehetőséggel. Már ekkor felhívtuk a résztvevők figyelmét 
arra, miért fontos, hogy a népszámlálás során vallják meg a nemzeti-
ségi hovatartozásukat, s elmagyaráztuk, hogy ezzel senki sem tagadja 
meg a magyarságát: két nemzetiséget is be lehet jelölni. 

A 2011-es népszámlálás 3882-es adatához képest 2022-ben majdnem 
duplájára nőtt ez a szám, pontosan 7109-en vallották magukat a ruszin 

Dr. Czárán István elnök – Országos Örmény Önkormányzat

Kramarenko Viktor elnök – Országos Ruszin Önkormányzat
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nemzetiséghez tartozónak. Közöttük sokan külföldi állampolgárok le-
hetnek, akik a háború miatt Kárpátaljáról menekültek. Ám nemcsak 
a 2011-es adatokhoz képest nőtt a magyarországi ruszin nemzetiség 
száma, ez a növekedés már az azt megelőző, 2001-es népszámlálás óta 
megfigyelhető. Azok közül, akik a korábbi évek alatt érkeztek, már 
sokan megszerezhették a magyar állampolgárságot. Örülünk, hogy 
a Kárpátaljáról ideérkezők ruszinnak vallják magukat. Jó kapcsolatot 
ápolunk a határon túli kárpátaljai ruszin közösséggel. A harminc éve 
fennálló ukrán állam és az azt megelőző szovjet rendszer nem ismerte 
el a ruszinokat önálló nemzetiségként, hetven éve nem oktatják a ru-
szin nyelvet, az ott élő ruszinok csak otthon, a családban használhatták 
azt, a közéletben, iskolában nem. 

A magyarországi őshonos ruszin közösséghez tartozók száma tény-
legesen ötezer fő lehet a már korábban áttelepültek és állampolgárságot 
kapottak számával együtt, tehát a népszámlálás adata több mint ezer 
külföldi állampolgárt is magába foglal. Az előző népszámlálás ered-
ményeivel összehasonlítva, most tizennyolc olyan településen is nagy 
számban jelentek meg magukat ruszinnak vallók, ahol eddig nem volt 
közösségünk, nem volt önkormányzatunk (pl. Tatabánya, Tata, Szom-
bathely, Paks). Ezeken a településeken valószínűleg a külföldi állam-
polgárok azok, akik ruszinnak vallják magukat. A görögkatolikus val-
láshoz és ruszin nemzetiséghez tartozás összefonódik, egymást erősíti, 
tehát, amikor vasárnap, egyházi ünnepeken elmennek az emberek 
templomba, az sokszor azt is jelenti egyúttal, ruszin közösségbe men-
nek. A települések közötti különbség meglepő: néhol csökkenő szám 
mellett tudjuk, hogy működik élő közösség, máshol pedig, ahol nőtt 
a létszám, nem tudunk közösségről, eddig nem volt önkormányzat. 
(Mint már említettem, ebből sejtjük, hogy külföldi állampolgárokról 
lehet szó.) Egy helyen, Pálházán nem értük el a szükséges létszámot, 
így itt meg fog szűnni az önkormányzat, ám tizennyolc településen 
alakulhat új önkormányzat a számok és a jelenlegi választási törvény 
alapján. Eszerint csak olyan településen alakulhat önkormányzat, 
amely mögött civil szervezet ajánlása áll.

Szerencsés helyzetben vagyunk a többi nemzetiséghez képest abból 
a szempontból, hogy nekünk csak négy aktív civil jelölő szervezetünk 
van. Tanácskozást szervezünk, hogy valóban olyan települések kapják 
meg az ajánlást, ahol ruszin nemzetiségű magyar állampolgárok kö-
zössége él. Éppen ezért, az előttünk álló önkormányzati választások 
miatt fontos tudnunk, hogy ezen a tizennyolc településen ténylegesen 
milyen arányban vannak külföldi, illetve magyar ruszin nemzetiségű 
állampolgárok. Magam és szószóló asszony is több alkalommal fordul-
tunk írásban a Központi Statisztikai Hivatal illetékes osztályvezető-
jéhez, hogy településenként szűrjék ki a nem magyar állampolgárok 
számát, személyiségi jogokra hivatkozva azonban ezeket az adatokat 
eddig nem adták ki.

A népszámlálási kérdések között találunk olyanokat, amelyekre ál-
talában könnyű egyértelműen válaszolni (pl. lakcím, életkor, iskolai 
végzettség, foglalkoztatottság, szobaszám) és vannak olyanok, ame-
lyek nem írhatók le egyszerűen objektív adatokkal, hanem szubjektív 
meggyőződés, identitás függvényei is (nemzetiség, anyanyelv, vallás), 
ráadásul nem kötelező rájuk válaszolni érzékenységük miatt. Az ilyen 
kérdések nem is szerepelnek minden ország népszámlálási gyakorlatá-
ban, azonban ennek komoly hagyománya van Magyarországon, ahol a 
lakosság etnikai és nemzeti összetétele megosztott volt a dualizmus ko-
rában, s az államot kézben tartó magyar nemzet nem volt többségben, 
így ezek az adatok a nemzetiségek beolvasztására törekvő államnak a 
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XIX-XX. század fordulóján fontosak voltak. Manapság is van politikai 
szempontból jelentősége ezeknek az adatoknak, hiszen a jelenlegi jogi 
szabályozás értelmében a nemzetiségi jogok gyakorlásának, illetve a 
kisebbségi közösség politikai presztízsének feltétele lehet a népszám-
lálás után közzétett létszám, sorrend, arány. A népszámlálás objektivi-
tása iránti elvárás jegyében a megkérdezetteknek minden befolyásolás 
nélkül kellene a nemzetiségi hovatartozásról nyilatkozniuk, de érthető, 
hogy a nemzetiségek értelmisége és politikai vezetése ennek ellenére is 
igyekezett mindent megtenni annak érdekében, hogy a közösség minél 
több tagja nyilatkozzon pozitívan nemzetiségi hovatartozásáról. Tették 
ezt annál is inkább, mivel erre utaló bátorítást kaptak úgy a népszám-
lálást lebonyolító KSH-tól, mint a kormánytól, mely úgy tűnik érdekelt 
abban, hogy a szövetségesnek tekintett és jelentősen támogatott hagyo-
mányos, törvény által elismert nemzetiségek létszáma ne csökkenjen. 
Mindennek jegyében a Szerb Országos Önkormányzat, 2011-től eltérően, 
most nagyobb figyelmet fordított a népszámlálással kapcsolatos propagandára. 
A Szerb Országos Önkormányzat vezetőségének kérésére a Szerb Inté-
zet ki is dolgozott egy kampánytervet és kampányszövegeket, amelyek 
egyaránt megszólították a hagyományos helyi nemzetiségi közösségek 
tagjait és a szerb származásúakat, a vegyes házasságokban élőket, a 
szerb nemzetiségi szervezetekhez, intézményekhez kapcsolódókat, 
valamint a letelepedett bevándorló szerbeket is. Ez illeszkedett ahhoz, 
hogy 2001 óta a népszámlálások lehetővé teszik a többes nemzetiségi, 
anyanyelvi és nyelvi kötődés megvallását. Az országos önkormány-
zat ezeket a felhívásokat közzé tette a magyarországi szerb médiában  
(Srpske nedeljne novine, Srpski ekran, az MTVA szerb nyelvű rádió program-
ja, Varoš TV, internet-tv), az intézményei honlapján, a Facebookon és el-
juttatta a szerb helyi önkormányzatokhoz, társadalmi szervezetekhez. 
Néhány településen fórumot is szerveztek a népszámlálásról, azonban 
a terepmunka még hagyott kívánni valót maga után, a kampányterv 
nem valósult meg maradéktalanul.

Ha országos szinten szemléljük az összesített adatokat, akkor a 2022. 
évi népszámlálás kedvező eredményeket hozott a szerb közösség szá-
mára. Várakozáson felül, nem elhanyagolható mértékben nőtt a szerb 
nemzetiséghez tartozók száma 2011-hez képest, pedig akkor kiugró 
volt a növekedés 2001-hez képest. A szerb nemzetiséghez tartozók szá-
ma ez alkalommal 15-16%-kal emelkedett, és ami még fontos, minden 
szegmensben külön-külön is emelkedés mutatkozott. A nemzetiség 
megvallása kb. 10%-kal emelkedett, a szerb anyanyelvűek száma 14-
15%-kal, míg a családi-baráti körben a szerb nyelvet használók számá-
nak emelkedése szerényebb, közel 6% volt. Ezeket az adatokat különö-
sen kedvezőnek tekinthetjük, ha a népesebb nemzetiségek adataival 
vetjük össze, ahol a nemzetiséghez tartozók, de sokszor a nemzetiségi 
anyanyelvűek számában is erős csökkenés mutatkozott, s általában is – 
leszámítva az ukrajnai háború miatt Magyarországra 2022-ben érkezett 
ukrán és ruszin menekültek által e két nemzetiség esetében erőteljesen 
megnövekvő adatokat – a legtöbb nemzetiség esetében elmondható, 
hogy egyszerre az összes (4-féle) mutatóban nem került sor számottevő 
emelkedésre. Ugyanakkor e kedvező eredményt alaposabb elemzések 
nélkül nem vezethetjük csak úgy vissza a közösség tagjainak sikeres 
megszólítására. Talán annyit mondhatunk, hogy a kampány nélkül va-
lószínűleg kedvezőtlenebbek lettek volna az eredmények.

Ha települési bontásban vizsgáljuk meg az eredményeket, akkor 
kedvezőtlenebb kép rajzolódik ki számunkra, magyarországi szer-
bek számára is. Folytatódott a korábbi népszámlálások alkalmával is 
megfigyelt tendencia, miszerint a hagyományos, zártabb községi kö-
zösségek létszáma általában stagnál, illetve csökken. Sajnos, néhány 
megszokottan kulcsfontosságú településünkön (Lórév, Pomáz, Battonya) 
most jelentősebb mértékű a csökkenés, míg a városokban összeírtak 
száma helyenként számottevően növekszik, talán meglepő módon az 
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egy Budapest kivételével, ahol a 2011. évi igen nagy megugrást követően 
szintén jelentős a csökkenés. Ez a budapesti adat annál is nehezebben 
értelmezhető, mivel a hasonló helyzetben levő vidéki megyeszékhe-
lyeken a létszámnövekedés valószínűleg anyaországi bevándorlásra 
utalhat (vagy huzamosabb itteni munkavállalásra szerbiai állampolgá-
rok részéről). Ezt összefüggésbe hozhatjuk a Magyarország és Szerbia 
között az elmúlt évtizedben szorosabbra fűzött politikai és gazdasági 
kapcsolatokkal is. Ha területi bontásra gondolunk, akkor a hagyomá-
nyos központok közül kedvező példaként emelhetjük ki a megyeszék-
hely Szeged és a közeli Deszk község esetét, ahol a szerb kötődést meg-
vallók számában enyhe növekedés történt.

A 2022-es és 2011-es népszámlálás módszertanában két tényező kü-
lönbözött: a megvallás (szemben a nemzetiségi / kisebbségi törvény 
eredeti előírásaival) nem anonim módon történt, és lehetőség nyílt az 
internetes válaszadásra, amivel a polgárok óriási többsége élt. Ahhoz, 
hogy e két tényező befolyásáról esetleg érdemben nyilatkozni lehessen, 
igencsak kifinomult vizsgálatokra van szükség. Az elmúlt időszakban 
– hasonlóan más nemzetiségekhez – a magyarországi szerbeknél is ki-
alakulóban van a közoktatás-köznevelés terén az autonómia. Jelentős 
fejlesztések történtek a kultúra területén is. Az utóbbi két-három évet 
leszámítva jelentősen nőtt a finanszírozás, továbbá a nálunk etnikai 
marker szerepét betöltő vallás terén is tartósan megugrottak az egyhá-
zi támogatások. Szeretnénk hinni, hogy mindennek szerepe volt a ma-
gyarországi szerbek összlétszámának növekedésében, azonban a más 
nemzetiségeknél és a vidéki hagyományos közösségeinknél tapasztal-
ható jelentős csökkenés arra int bennünket, hogy a népességmozgás, 
illetve a népszámlálások során nyert adatok változása sokkal összetet-
tebb, többtényezős kérdés, minthogy néhány – alapvetően kedvező – 
intézkedés hatására lenne visszavezethető, függetlenül sok más társa-
dalmi hatástól. Azt azonban megállapíthatjuk, hogy ezeknek a pozitív 
intézkedéseknek az elmaradása a nemzetiségek számára valószínűleg 
sokkal rosszabb népszámlálási eredményeket hozott volna.

Balányi Klára és Mayer Éva összeállítása
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